
يك چهره سياسى گفت: به نظر مى رسد، يك نگاه ديو و پرى حاكم 
اســت و بعضى ها فكر مى كنند كه همه دنيا ديو هستند در حالى 
كه ما با بانك ها و ســازمان هاى بين المللى كار داريم . سيدمحمود 
ميرلوحى، درباره بحث FATF و باقى ماندن ايران در ليست سياه 
به برنا گفت: بحث فنى و توافق هاى بين المللى ما متأســفانه چند 
سالى است كه به مسائل سياسى داخلى، آغشته شده است. كشورى 
مثل ايران چه در گذشته كه تك محصولى بوده و نفت مى فروخته 
و چه عضو اوپك و مجامع بين المللى بوده، سالانه ده ها مورد هزينه 
حق عضويت به سازمان هاى بين المللى پرداخته است ولى بعضى ها 
آمدند و ارتباط بين المللى را مذموم دانستند به جهت اينكه بعضى 
از مجامع بين المللى مثل شوراى سازمان ملل يا شوراى حقوق بشر 
چون اين ها اكثريت آمريكا و متحدين آمريكا هستند، اين افراد فكر 

مى كنند ما بايد با مجامع بين المللى، منقطع باشيم. 
او افزود: مثلا شعارى در ابتداى انقلاب بود كه مى گفتيم با ملت ها 
كنــار خواهيم آمد اما با دولت ها كارى نداريم. در واقع اين تصور از 
ذهن ها رفته و متاســفانه فكر مى كنند كه كشورى مثل ايران كه 
سالانه صد ميليارد از طريق نفت و صادرات غيرنفتى درآمد دارد به 
همين ميزان طبيعتا بايد واردات يا همكارى بين المللى داشته باشد. 
ميرلوحى خطاب به منتقدان اظهار كرد: مگر كسى در ايران مى تواند 
بــا بانك كار نكند اما كار اقتصادى انجام دهــد از كارهاى خرد تا 
بزرگ. در جهان ساختارى مانند سوئيفت به عنوان يك ساختار بين 

بانكى آمده كه به صورت جهانى تعريف شده است. حال آمريكا آمده 
روى آن نفوذ كرده قبول داريم يا مثلا ارز معتبر در اين ساختار دلار 
است كه دچار اشكال است اين را هم قبول داريم، ولى فعلا تا وقتى 
شما جايگزين دلار را پيدا نكرده ايد، در دنيا مى توانيد بدون سوئيفت 

و بدون همكارى با بانك ها كار كنيد؟ 
او ادامــه داد: امــروز 46 درصد مبادلات پولى دنيا با دلار اســت و 
هرچقدر شما بخواهيد بگوييد مرگ بر دلار ولى بالاخره دست من و 
شما نيست يعنى تقريبا نيمى از مبادلات دنيا با اين پول است؛ يورو 
و بقيه ارزهاى دنيا يك طــرف، يوآن و روبل يك طرف و دلار هم 
يك طرف. ماجراى FATF هم همين طور است بالاخره دنيا بعد از 
حوادث آمريكا و برج هاى دوقلو و جنگ افغانستان، آمده كنوانسيونى 
را تعريف و اعلام كرد كه تأمين مالى گروه هاى تروريستى ممنوع و 
يك جا هم آمده ظلم كرده و گروه هاى مقاومت را در آنجا گنجانده 
و بالاخــره ما نمى توانيم بگوييم بــا بانك هاى دنيا كار نمى كنيم و 

بانك هاى دنيا هم طبق اين نظام، عمل كنند.
او عنوان كرد: به نظر مى رســد، يك نگاه ديو و پرى حاكم است و 
بعضى ها فكر مى كنند كه همه دنيا ديو هســتند در حالى كه ما با 
بانك ها و سازمان هاى بين المللى كار داريم . اين لطمه سنگينى است 
اما متأسفانه خودمان هم داريم به خودمان لطمه مى زنيم البته در 

اين كه آمريكا ظلم مى كند، ترديدى نيست. 
ميرلوحى تصريح كرد: مجمع تشــخيص وظيفه اش اين است كه 

اختلاف بين مجلس و شــوراى نگهبان را رفــع كند و مجاز نبود 
اينگونه مســير قانون گذارى كشــور را متوقف كند و فرآيندش را 
بلاتكليف بگذارد چراكه راه سومى نداشت. الان متأسفانه يك مسير 

سوم و بدعتى را گذاشته اند كه اين لوايح بلاتكليف مانده است. 
او با اشاره به عضويت كشورها در FATF اضافه كرد: بالاخره در آنجا 
186 كشور دنيا عضو هستند و فقط آمريكا و عربستان نيستند كه 
عضو هستند كشورهاى ديگر هم عضو هستند. اگر همين كشورها 
بانك هايشان با ما كار مى كردند وضع ما اين نبود. با چين سه سال 
است كه قرارداد خريد واگن داريم ولى هيچ كدام از بانك هاى چينى 
حاضر نيســتند همكارى داشته باشند، دليلش هم مشخص است 
عدم همكارى. بالاخره امروز در واردات و صادرات، بانك حذف شود 

امكان مبادله وجود ندارد. 
او افزود: بنابراين اگر همين قوانين تصويب شود فرقى نمى كند يك 
ايرانــى بخواهد پولش را به بانك بياورد و يا خارجى بخواهد پولش 
را بفرستد به ايران و همه اين درآمد و هزينه و منشأ پول، نظام مند 
مى شــود و كارى است كه در دنيا مرســوم بوده و همه اين كار را 

انجام مى دهند.
ميرلوحى در پايان گفت: متأسفانه برخى به گونه اى وانمود مى كنند 
كه اگر اين قوانين تصويب شــود ما مثلا مى خواهيم كمك كنيم 
به فلان گروه مقاومت و نمى توانيــم. اين ها به نوعى رد گم كردن 

مسئله است.

ناصر ايمانى گفت : اصلاح طلبان جامعه را از خود بيزار كرده اند و به 
همين دليل، تلاش هاى عوام فريبانه اى را در دستور كار قرار داده اند 
تا شكست حتمى شان را به مسائلى چون نظارت استصوابى و... ربط 
بدهند. اصلاح طلبان در هشتمين روز از اسفند سال گذشته بود كه 

فهميدند، راى مردم را از دست داده اند.
«اصولگرايان در فكر يك دســت كردن قدرت هستند». اين تحليل 
برخــى از اصلاح طلبان درباره فضاى انتخابات ســيزدهمين دوره 
رياست جمهورى است كه مشخصا از فرداى انتخابات مجلس يازدهم 

به طور جدى در محافل سياسى به بحث گذاشته شده است. 
ناصر ايمانى، فعال سياســى اصولگــرا در گفت وگو با اعتمادآنلاين 
دراين باره اظهار داشت: درباره اينكه اصلاح طلبان بحث «يك دست 
شــدن قدرت توســط اصولگرايان» را مطرح مى كنند بايد گفت، 
چطور وقتــى دولت و مجلس همزمان در اختيار جريان اصلاحات 
بود، يك دست شدن اشكالى نداشت و الان با اين احتمال احساس 
نگرانى  مى كنند؟  آنها اين را هم فراموش كرده  اند كه اساسا يك دست 

شــدن قدرت با راى مردم ممكن است و هيچ كس و هيچ گروهى 
نمى تواند با نظر و انتخاب افكار عمومى مخالفت كند.

اين چهره در ادامه سخنانش گفت: اصلاح طلبان البته ادعا مى كنند كه 
نظارت استصوابى مانع از حضور جدى شان در انتخابات مى شود. سوال 
من از آنها اين اســت كه اين چطور استصوابى است كه در 24 سال 
گذشته اصلاح طلبان به مدت 16 سال دولت را در اختيار خود گرفته 
بودند ؟  او همچنين درباره ردصلاحيت هاى گســترده اصلاح طلبان 
تصريح كرد: آنها در حالى به شــوراى نگهبان تهمت سياسى كارى 
مى زننــد كه كانديداتــورى آقاى روحانى در ســال هاى 96 و 92 و 
همچنين ليست اميد در انتخابات مجلس دهم حاصل نظارت شوراى 
نگهبان بود. حتى در انتخابات اسفندماه 94 هم ليستى اصلاح طلب 
داشــتند و فقط آقاى بهروز نعمتى و كاظم جلالى از نزديكان آقاى 
لاريجانى را به ليست شــان اضافه كردند تا بتوانند روى همكارى و 

همراهى رئيس وقت مجلس شوراى اسلامى حساب كنند. 
ايمانى در ادامه افــزود: اصلاح طلبان چون مى دانند مردم را نااميد 

كرده اند و محال اســت در انتخابات 1400 راى لازم را به دســت 
بياورند، در حال فرار به جلو هستند تا اين تلقى را به جامعه تزريق 
كنند كه اصولگرايان در تلاش براى قبضه كردن دولت هستند. وى 
توضيح داد: البته شــايد مردم اصولگريان را هم قبول و دل خوشى 
از آنها هم نداشــته باشــند. اما عملكرد دولت روحانى كه بيشــتر 
وزرا و مديرانش اصلاح طلب هســتند، بــه قدرى بد بود كه جامعه 
از اصلاح طلبان به كل نااميد شــده  است. در چنين حالتى فعالين 
تفكر اصلاح طلبى با طرح موضوع هاى متفرقه سعى شــان را به كار 

مى گيرند تا شكست  محتمل شان را به گردن اين و آن بياندازند. 
او تاكيد كرد:  اصلاح  طلبان بايد تكليف خود را با حكومت روشــن 
كنند. نمى شــود به هنگام پيروزى وارد قدرت شــده و نظام را به 
مسائلى چون ديكتاتورى و... متهم كنند و به هنگام شكست، شوراى 
نگهبان و ارگان هاى ديگر را مانعى براى بهره گيرى از فرصت قانونى 
خود معرفى كنند. اين روش به طور كاملا آشكارى توهين به شعور 

مردم است.

ديدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلى اين صفحه را به صورت پيامك با شماره 3000141427 در ميان بگذاريد.
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قرنطینه قالیباف در مجلس
يك عضو هيئت رئيسه مجلس شوراى اسلامى گفت كه رئيس مجلس شوراى اسلامى پس از ابتلا به 

كرونا در مجلس قرنطينه است. در پى انتشار خبرى از سوى دهنوى عضو هيئت رئيسه مجلس مبنى بر 
در قرنطينه بودن رئيس مجلس در خانه ملت، حجت الاسلام عليرضا سليمى در گفت وگو با ايسنا اظهار 

كرد: آقاى قاليباف در محل دفتر كارشان در مجلس قرنطينه هستند و اموراتى را كه مى توانند به تنهايى 
انجام دهند در محل كارشان پيگيرى مى كنند. وى افزود: آقاى قاليباف تا امروز به منزل تشريف نبردند.

حميدرضا آصفى گفت: به نظر مى رسد به لحاظ ماهوى تفاوتى بين 
ترامپ و بايدن وجود ندارد و تفاوت بارز بين اين دو شخصيت در روش ها 
و ادبيات آنها است. براى مثال ترامپ از طريق اعمال فشار حداكثرى 
و بايدن از طريق اجماع بين المللى مى خواهند ايران را پاى ميز مذاكره 
بكشانند. به گزارش ايسنا، حميدرضا آصفى سخنگوى اسبق وزارت امور 
خارجه جمهورى اسلامى ايران و سفير اسبق ايران در كشورهاى آلمان 
و فرانسه در گفتگوى تلفنى با برنامه راديويى سعادت آباد راديو تهران 
افــزود: البته از لحاظ روانى تفاوت هايــى وجود دارد و ترامپ به دليل 

ترور حاج قاسم سليمانى داراى وجهه بدى در ايران است 
و پرونده كثيف در قبال جمهورى اسلامى ايران داشته 
است؛ اما اين ها به معنى بهتر بودن بايدن نيست. قطعاً با 
انتخاب شدن بايدن شاهد ورودش به مذاكرات خواهيم 
بود و از ادبيات ترامپ در مقابل ايران، چين، فرانسه و ديگر 

كشورها فاصله خواهد گرفت. طبيعى است كه نگرش بايدن در خصوص 
كشــورهاى حوزه خليج فارس با ترامپ متفاوت است و اين مى تواند 
يك نقطه تمايز براى ايران باشــد. سفير اســبق ايران در كشورهاى 

آلمان و فرانسه درباره اينكه ترور دانشمندان هسته اى و 
شكل گيرى داعش در زمان دموكرات ها انجام شد گفت: 
داعش مولد هيلارى كلينتون است. سخت ترين تحريم ها 
توسط دموكراتها از زمان كلينتون تا اوباما بر ايران اعمال 
شده است.  البته در انتها هيچ تفاوتى بين اين دو شخص 
وجود ندارد. ترامپ تنها به خاطر سابقه زشت خود جلوه خوبى در ايران 
ندارد و برد بايدن در انتخابات آمريكا تفاوت هايى را ايجاد مى كند ولى 

اين هم در دراز مدت تفاوت ماهوى نخواهد داشت.

ترامپ و بایدن هر دو می خواهند ایران پای میز مذاکره بنشیند

آفتاب يزد-گروه سياسى: هرچند اين روزها كسى در ميان جامعه به 
اين فكر نمى كند كه چه كسى براى 1400 كانديداى رياست جمهورى 
مى شود و اساسا چه كسى بشود بهتر است يا بدتر اما در ميان محافل 
سياســى تب انتخابات كم كم داغ شده است. جريان هاى سياسى كه 
طبيعتا به دنبال اين هســتند كه از فصل انتخابات بيشــترين سهم 
قــدرت را براى خود بچينند و در اين راه گزينه هاى مختلفى كه دارند 
را ســبك و سنگين مى كنند. در اين ميان البته به نظر مى رسد بخش 
مهمى از آن دســته از مردمى كه دلسرد از مشاركت شده اند حاميان 
اصلاح طلبان هستند و اين جريان شرايط دشوارترى را دارد. با اين حال 
درميان گروه هاى اصلاح طلب كارگزاران نگاه ويژه اى دارد. اين گروه به 
نظر مى رسد اساسا اعتقادى به از بين رفتن سرمايه اجتماعى اصلاحات 
ندارد و به فكر مهره چينى خودش است اين درحالى است كه بخش هاى 
ديگر اصلاح طلبان هم اكنون با اين چالش دست و پنجه نرم مى كنند كه 
چه كنيم تا دوباره مردم را به سمت خودمان بكشانيم. صادق زيباكلام 
درباره نــگاه كارگزاران به صحنه سياســى 1400 مى گويد:«ديگر آن 
24ميليونى كه در ارديبهشت ماه سال 96 پاى صندوق هاى رأى حاضر 
شدند و به حسن روحانى رأى دادند، انگيزه اى براى شور و نشاط سياسى 
ندارند. حزب كارگزاران اين واقعيت تلخ اما ساده را نمى خواهد قبول كند 
چون اميدوار است در ماه آخر منتهى به انتخابات رياست جمهورى تغيير 
و تحولاتى به وجود آيد، قبض و بسط هايى رخ دهد و يك دفعه ستاره 
بخت و اقبال على لاريجانى بشكفد. آنها نمى خواهند قبول كنند كه ما 
مشكل داريم.» نگاه زيباكلام به اينكه كارگزاران مترصد اين است كه به 
سمت لاريجانى غش كند در ماه هاى اخير بارها مورد توجه قرار گرفته 
است. برخى سيگنال هايى كه از سوى چهره هاى اصلى اين جريان شنيده 

مى شود نيز گويى حكايت از همين موضوع دارد.

 تناقض!
به عنوان نمونه ديروز حسين مرعشى سخنگوى حزب كارگزاران گفت: 
«در گام بعدى فهرســتى از شخصيت هاى مورد توجه و حمايت حزب 
آماده كرديم و تاكنون با رايزنى هايى كه با اين شخصيت ها صورت گرفته؛ 
«اسحاق جهانگيرى» معاون اول رئيس جمهورى و «محسن هاشمى» 
رئيس شــوراى شــهر تهران براى حضور و نامزدى در انتخابات اعلام 
آمادگى نكردند و تا امروز پيشــنهاد حزب را نپذيرفته اند. درباره ديگر 
شخصيت هاى مورد توجه هم حزب در حال بررسى است تا نامزدى را 
كه توانايى بيشترى براى تحقق برنامه جسورانه اقتصادى كارگزاران دارد، 
انتخاب كند.» مرعشى درباره موضوع تاييد صلاحيت نامزدها با اشاره به 
اينكه تصور نمى كنم در مدت باقى مانده تا انتخابات رياست جمهورى 
تغييرات مهمى در سياســت هاى كلى نظام به وجــود بيايد؛ تصريح 
كرد:«عليرغم اينكه ممكن است منتقد كاركرد نهادهايى مانند شوراى 
نگهبان هم باشــيم اما ترجيح مى دهيم با لحاظ كردن محدوديت هاى 
موجود راهى براى برگزارى انتخاباتى پرشــور و تشكيل دولتى فنى و 

كارآمد پيدا كنيم.»
اعلام زودهنگام اين موضوع كه چه كسانى حاضر به حضور در انتخابات 
نيســتند مى تواند مقدمــه اى براى هدف اصلى يعنــى همان ائتلاف 
با لاريجانى باشــد. در واقع با توجه به آنكــه كارگزارانى ها بارها با اين 
انتقاد مواجه شــده اند كه چرا به دنبال ائتلاف هستيد و نه يك گزينه 
100 درصد اصلاح طلب، گويى از طريق راهكار مهندسى معكوس به 

دنبال رسيدن به لاريجانى هستند! پيش از اين محمد عطريانفر ديگر 
عضو اين حزب نيز گفته بود: «چنانچه اصلاح طلبان موفق نشــدند تا 
شــخصيت هاى صالح و ذاتى خود را از سنگلاخ نهادهاى نظارتى عبور 
دهند چه بايد كنند؟ آيا مى توان به عنوان يك سياستمدار حزبى فعال 
شركت كرد، بى آنكه نامزد انتخاباتى داشت؟» معاون سياسى پيشين 
وزارت كشور افزود:«اگر اصلاح طلبان در شرايط بى نامزدى قرار گرفتند 
چه بايد بكنند؟ بنظر مى رسد نمى توانند مخاطبان خود را يله و رها كنند 
لاجرم بايد آنها را بسوى «اصلح موجودين» ترغيب كنند. كما اينكه اين 
اتفاق در انتخابات سال 92 رخ داد. وقتى مرحوم هاشمى رفسنجانى را 
به عنوان شــخصيت مورد اجماع ازدست داديم، سراغ حسن روحانى 
رفتيم.» او همچنين در مصاحبه ديگرى گفته است:« شوراى نگهبان 
كانديداى حزب كارگزاران را نمى پذيرد.» اما حسين مرعشى در پاسخ 
به اينكه گفته مى شود تمايل كارگزاران به دنبال لاريجانى است گفته 
بود:«اين يك دروغ بزرگ است. حزب كارگزاران تاكنون هيچ ديدارى 
با آقاى لاريجانى نداشته است و اصلا معلوم نيست كه خود او بخواهد 
به عرصه انتخابات وارد شود يا خير. كارگزاران اكنون چهار نامزد حزبى 
دارد و نيازى ندارد از آقاى لاريجانى حمايت كند.» ســوال اينجا است 
كه چطور يك عضو اين حزب معتقد است كانديداى كارگزاران تاييد 
صلاحيت نمى شــود و ديگرى با تكذيب تمايل به لاريجانى مى گويد 

خودمان چهار كانديدا داريم؟!

 اصلاح طلبان کاندیدا ندارند؟
امــا مانور بيش از حد كارگزاران بر روى ايــن نكته كه با وجود روند 
تاييد صلاحيت ها احتمالا گزينه اى براى اصلاح طلبان باقى نخواهد ماند 
چقدر به واقعيت نزديك است؟ اين موضوع از سوى اين جريان درحالى 
مطرح مى شــود كه چهره هاى شناخته شده اى در ميان اصلاح طلبان 
حضور دارند كه به احتمال بســيار مشكلى براى تاييد صلاحيت نيز 
نخواهد داشت. به عنوان نمونه پيش از اين على صوفى فعال سياسى 
اصلاح طلب تاكيــد كرده بود كــه محمدرضا عــارف از گزينه هاى 
اصلاح طلبى اســت كه مى تواند از مرحله تاييد صلاحيت ها نيز عبور 
كند. عارف پيش از اين درباره احتمال حضور خود در انتخابات گفته 
بود:«بنابراين راهبردى كه من شخصا در نظر دارم حضور مردم است 
و پس از آن حضور جدى اصلاح طلبان در انتخابات اســت. البته براى 
اصلاح طلبان انتخابات شوراها از اهميت بالايى برخوردار است و كمتر از 
رياست جمهورى نيست. در اين مسير اگر من بايد به ميدان بيايم راحت 
به ميدان مى آيم و اگر هم نبايد بيايم بر اساس خرد جمعى عمل خواهم 
كرد.» يكى ديگر از چهره هايى كه اصلاح طلب است و احتمالا مشكلى 
براى تاييد صلاحيت ندارد نيز مسعود پزشكيان است. گفته مى شود 
اقبال احزاب اصلاح طلب به «مسعود پزشكيان» بالاست و از اين حيث 
او در اولويت ســه تا 4 حزب اصلاح طلب به عنوان نامزد نهايى براى 
1400 و معرفى به بزرگان جريان اصلاحات قرار دارد. شــرايط بوجود 
آمده به دليل كرونا و همچنين تحليل هايى كه براى اولين بار توسط 
يك جامعه شناس اصلاح طلب در خصوص اينكه شايد رئيس جمهور 
بعدى يك پزشــك باشــد را هم مى توان در راستاى زمينه چينى و 
سنجش شــانس پزشكى همچون پزشــكيان براى انتخابات 1400 
دانست. آنطور كه وب سايت تابناك مدعى شده پزشكيان درخصوص 
حضــور در انتخابات چندى پيــش ديدارى را نيز بــا رئيس دولت 
اصلاحات داشته است كه اين امر مى تواند حاكى از اين باشد كه خود او 
نيز بى ميل نيست. در واقع اگر برخى كه امكان تاييد صلاحيت دارند اما 
خودشان حاضر نيستند حضور يابند مانند ظريف را نيز كنار بگذاريم 
اصلاح طلبان دست كم دو مهره كاملا اصلاح طلب شناخته شده براى 
حضــور در 1400 دارند كه توان عبور از مرحله تاييد صلاحيت را نيز 
دارا مى باشند. موضوع مهم اين است كه اساسا مگر يك جريان يا حزب 
در هر دوره توان ارائــه چند كانديداى بالقوه را دارد؟ به عبارت ديگر 
نيازى نيست كه اصلاح طلبان 10 كانديدا داشته باشند كه هم تجربه 
مديريتى داشته باشد و هم از مرحله تاييد صلاحيت بگذرند! وجود دو 
كانديدا خود مى تواند دارايى مهمى باشد و اصلاح طلبان بايد با توجه به 
مدت زمان باقى مانده به دنبال حداكثرسازى شانس كانديداهاى خود 
باشند. جلسات پى در پى و بحث هاى حاشيه اى نمى تواند راهگشا باشد. 
اگر هدف، برخى احزاب اصلاح طلب اين است كه در راستاى آرمان هاى 
اصلاحــات گام بردارند مســير آن حمايت از كانديــداى 100درصد 
اصلاح طلب اســت اما اگر هدف اين اســت كه به هرشكلى برخى در 
قدرت بمانند و منافعى ببرند در اين صورت مى توان داشته هاى موجود 
را يا تخريب كرد و يا حذف كرد تا در نهايت به گزينه اى رســيد كه 
ريسك كمترى دارد! اصلاح طلبان يكبار براى پيروزى با ريسك كم در 
سال 92 گزينه اصلى خود را كنار گذاشتند و از روحانى حمايت كردند 
هرچند كه انتخابات را بردند اما اعتبار خود را باختند! اى بسا اگر در آن 

سال انتخابات را باخته بودند امروز شرايط بهترى داشتند!

مكث

نگاه

مجلس

مهدى پازوكى، اقتصاددان:
سیاست، اقتصاد ایران را

گروگان گرفته است 
مهدى پازوكى گفت : سياست، اقتصاد ايران 
را گــروگان گرفته اســت، آن هم در حالى 
كه سياســت بايد در خدمت اقتصاد باشــد. 
ايــن توضيح ما را به اين نتيجه مى رســاند 
كه فقط 20 درصد مشــكلات اقتصادى به 
مســائل بين المللى ربــط دارد و 80 درصد 
عامل داخلى باعث شده تا با گره هاى كورى 
مواجه شــويم. اقتصاد ايران منتظر پيروزى 
جوبايدن در انتخابات 2020 آمريكا است تا 
بلكه بازگشت ايالات متحده به برجام، موجب 
شــكوفايى فضاى مملو از شــلختگى در آن 
شــود. اين اميدوارى البته در شرايطى است 
كه به اعتقاد كارشناسان موانع ديگرى به جز 
تحريم در فضاى كشــور وجود دارد كه اگر 
برچيده نشــوند، رفع تحريم ها هم نمى تواند 
فضاى اقتصادى را به حالت مطلوب برساند. 

مهدى پازوكى، اقتصــاددان، در گفت وگو با 
اعتمادآنلاين در اين باره اظهار داشت: با توجه 
بــه وضعيتى كه از فضاى اقتصادى كشــور 
قابل مشــاهده اســت،  مى توان گفت عمده 
مشــكل اقتصاد ايران اين اســت كه تعامل 
سيستم بانكى ما  با جهان در حد صفر است. 
بخشــى از چنين حالتى به عناد دشمنان ما 
مثل آمريكا و كشــورهاى مرتجع منطقه به 
رهبرى عربستان سعودى ربط پيدا مى كند 
و بخــش ديگرى هم ريشــه در ناكارآمدى 
نظام تصميم گيرى در ســطح كلان كشــور 
دارد. نمونه  رويكرد دوم هم عدم پيوســتن 
به FATF است تا اقتصاد ايران به اقتصادى 
بسته تبديل شود. برجسته ترين اقتصاددانان 
دنيا هم نمى توانند براى ترميم اقتصادى كه 
رابطه اى با اقتصادهاى ديگر كشورها ندارد، 

نسخه اى بپيچند. 
استاد اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبايى در 
ادامه گفت: بنابراين سياســت، اقتصاد ايران 
را گــروگان گرفته اســت، آن هم در حالى 
كه سياســت بايد در خدمت اقتصاد باشــد. 
اين توضيح ما را به اين نتيجه مى رساند كه 
فقط 20 درصد مشكلات اقتصادى به مسائل 
بين المللــى ربــط دارد و 80 درصــد عامل 
داخلى باعث شده تا با گره هاى كورى مواجه 
شويم. البته 20 درصد ديپلماسى هم خيلى 
مهم و تاثيرگذار است. پس بايد سعى مان را 
براى تعامل با دنيا به كار بگيريم و اين را هم 

بدانيم كه آمريكا همهِ  دنيا نيست. 
او همچنين تصريــح كرد: به عنوان مثال ما 
امــروز با قبول FATF مى توانيم بســيارى 
از موانع  را از پيش رو برداريم چون اساســا 
مخالفت با آن خودتحريمى است و به عنوان 
يك مدرس اقتصاد اصــلا نمى فهمم به چه 
دليل به ســمت خودتحريمــى مى رويم و 
كره جنوبى  از  طلب هاى مان  نمى توانيم  مثلا 
و چين را وصول كنيم. در چنين شــرايطى 
هيــچ كارى نمى توانيم انجــام بدهيم و بايد 
بدانيم حق مردم ايران فقير شــدن نيست. 
چون خودتحريمى بــه جاى اقتصاد دولتى، 
ما را به ســمت اقتصاد دلالى مى كشد. البته 
همه مشــكلات با پيوســتن به اين قرارداد 
بين المللى حل نخواهند شد، اما اگر آمريكا 
به برجام برگــردد مطالبات مــان را چطور 
مى توانيم از شركاى تجارى مان بگيريم؟ اين 
آقايانى كه با اين تصميم مخالفت مى كنند، 
نه مى دانند FATF چيست و نه از سيستم 
بانكى ســر در مى آورند و فقط بر اساس يك 

ذهنيت غلط به مشى خود اصرار مى كنند. 
تحليلگر مســائل اقتصــادى در ادامه اظهار 
داشــت: عدم شــفافيت، عدم رقابت سالم 
در حــوزه اقتصاد و البته وجــود انحصار در 
ارگان هاى دولتــى و خصوصى و همچنين 
نهادهاى قدرتمند اقتصادى كه نه خصوصى 
هســتند و نه دولتى باعث شــده اســت تا 
گره هاى اقتصادى روز به روز كورتر شــوند. 
بايد پرســيد چه گروه هايى از تحريم ســود 
مى برند و چرا با وجود اينكه جايگاه شان در 
نظام مشخص نيست، روى مسائلى پافشارى 

مى كنند و به كشور ضربه مى زنند.
مهدى پازوكــى در پايان گفت: متاســفانه 
در نظــام مديريتى ايران گروهــى كه واقعا 
هدف شان معلوم نيســت، دست بالا دارند و 
بدون اينكه ملزم به پاســخگويى برابر قانون 
باشند با افراطى گرى و تكيه بر سطحى نگرى 
به راحتى منافع ملــى را حيف و ميل كرده 
و اوضــاع و احــوال اقتصادى مــردم را در 

تنگناهايى جدى قرار مى دهند.

احمد بخشايش، تحليلگر مسائل بين الملل:
دولت روحانی خواستار 

شکست ترامپ از بایدن است
احمد بخشايش گفت: اساسا ايرانى ها به طور 
سنتى پيش از انقلاب هم طرفدار دموكرات ها 
بودند. اين علاقه مندى با وجودى است كه در 
گذشته روساى جمهورى دموكرات آمريكا به 
كرات ايران را تحريم كرده اند. همچنين بايدن 
در زمان اوباما مذاكره هايى با ظريف داشــت 
و به هميــن دليل دولت روحانى خواســتار 

شكست ترامپ از بايدن است.
در حالى تكليف ساكن كاخ  سفيد در 4سال 
آينده به زودى مشخص مى شود كه گروهى 
در ايــران خروج ايــالات متحــده از توافق 
هســته اى را مســبب اصلى تنگناهاى فعلى 
مى داننــد.  به همين دليل بخشــى از جامعه 
اميدوار به پيروزى جو بايدن و خارج شــدن 
دونالد ترامپ از كاخ سفيد هستند تا بلكه گره 
كور وضعيت اقتصــادى ايران و نوع تعامل با 

نظام بين الملل باز شود. 
احمد بخشايش، تحليلگر مسائل بين الملل، در 
گفت وگو با اعتمادآنلاين در اين باره اظهار داشت: 
مردم ايران اين روزها در حالى منتظرند تا بايدن 
در انتخابات رياست جمهورى ترامپ را شكست 
بدهد كه اساسا انتخاب مردم آمريكا تاثيرى بر 
ايران نخواهد داشت؛ دقيقا همانطور كه نتيجه 
انتخابات ايران براى آمريكا اهميتى ندارد. با اين 
حال جو روانى در ايران طورى است كه به نامزد 

دموكرات روى خودش نشان مى دهند.
نماينده ادوار مجلس شــوراى اســلامى در 
ادامه ســخنانش گفت: در واقع از آنجايى كه 
مناسبات تجارت جهانى با دلار انجام مى شود، 
اتفاق هاى سياسى اين كشور مى تواند فضاى 
ايران و ســاير كشــورها را متاثر كند. چون 
دولــت ايران در اين ســال ها بــد عمل و با 
رهايــى قيمت ها بخش زيــادى از مردم را با 
گرفتارى هاى زيادى مواجه كرده است، مردم 
مى گويند اى كاش بايدن دموكرات با پيروزى 
در انتخابات كشورش را به برجام برگرداند و 
تحريم ها را بردارد؛ شايد مشكلات اقتصادى 
كشــور حل شــوند و مردم بتوانند با دغدغه 

كمترى به امرار معاش خود فكر كنند. 
او همچنين تصريح كرد: دليل ديگر استقبال 
از برنده شــدن بايدن اين اســت كه اساسا 
ايرانى ها به طور ســنتى پيش از انقلاب هم 
طرفدار دموكرات هــا بودند. اين علاقه مندى 
با وجودى اســت كه در گذشــته روســاى 
جمهــورى دموكرات آمريكا بــه كرات ايران 
را تحريــم كرده اند. همچنين بايدن در زمان 
اوباما مذاكره هايى با ظريف داشت و به همين 
دليل دولت روحانى هم كه عشق برجام است، 

خواستار شكست ترامپ از بايدن است. 
احمد بخشــايش در پايــان صحبت هايش 
گفت: اين بحث ها در شــرايطى است كه اگر 
ســوءمديريت در داخل كشور برطرف نشود، 
حتى با برجام و پايان تحريم ها هم نمى توانيم 

گليم اقتصادمان را از آب بيرون بكشيم.

آیا نمایندگان مجلس یازدهم 
کمر به استیضاح ظریف بسته اند؟

نايب رئيس كميســيون امنيت ملى مجلس 
با بيان اينكه ســوال نمايندگان از ظريف به 
صحن علنى مجلس ارجاع خواهد شد، گفت: 
اظهارنظر درباره احتمال استيضاح وزير امور 

خارجه زود است.
به گزارش آنــا، عباس مقتدايى، با اشــاره به 
دستوركار اخير كميسيون امنيت ملى و سياست 
خارجى مجلس، گفت: در جلسه روز چهارشنبه 
كميســيون امنيت ملى با حضور محمدجواد 

ظريف، روز پرترافيكى را پشت سر گذاشت. 
نماينده اصفهان در مجلس شــوراى اسلامى 
با بيــان اينكه با حضــور وزير امــور خارجه 
در كميســيون امنيت ملــى مجلس بيش از 
12سوال نمايندگان مطرح شد، افزود: برخى از 
اين سوالات مربوط به مسائل منطقه اى، ملى و 

برخى ديگر در حوزه برون مرزى بوده است. 
وى بــا تأكيد بر اينكه در جلســه وزير امور 
خارجــه به ســوالات عديده اى پاســخ داد، 
تصريح كرد: برخى سوالات در حوزه تعاملات 
بين المللى، ارتباطات برون مرزى و همچنين 
مراودات مرتبط با ديپلماســى اقتصادى بوده 
كه مقرر شــد ســوالات نمايندگانى كه قانع 
نشــده اند با رأى گيرى اعضاى كميسيون به 

صحن علنى مجلس ارجاع شود. 
ايــن نماينده مردم در مجلس يازدهم با بيان 
اينكه عمده  ســوالات نمايندگان پاسخ هاى 
در خــور از وزير امــور خارجه دريافت نكرده 
و نمايندگان سوال كننده زيادى قانع نشدند، 
گفت: در آينده نزديــك وزير امور خارجه به 
صحن علنــى مجلس براى پاســخگويى به 

سوالات نمايندگان دعوت خواهد شد. 
وى در پاســخ به اين ســوال كــه آيا امكان 
اســتيضاح وزير امور خارجه وجــود دارد يا 
خير، افزود: در شــرايط فعلى ســوالات براى 
ارجاع به صحن آماده مى شــوند. اينكه وزير 
بتواند نمايندگان را قانع كند سرنوشــت وى 
را مشــخص خواهد كرد، از اين رو هنوز براى 

قضاوت در اين باره زود است.
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خبر تلگرامى
كردند،  گزارش  آمريكا  رسانه هاى   
شكل  به  پنجشنبه  روز  ترامپ  دونالد 
با  بسته  در هاى  پشت  و  صدا  و  بى سر 
ســربازان نيروى ويژه اى كه در حمله 
كشتن  براى  ميلادى  گذشــته  سال 
ابوبكر البغدادى شــركت داشــتند 
ديدار كرده است. اين بازديد خارج از 
دسترس تيم مطبوعاتى كه با او سفر 

مى كردند انجام شده است./ايسنا

سياسى

اگر هدف، برخى احزاب اصلاح طلب اين است 
كه در راستاى آرمان هاى اصلاحات گام بردارند 
كانديــداى 100درصد  از  حمايت  آن  مســير 
اصلاح طلب است اما اگر هدف اين است كه 
به هرشكلى برخى در قدرت بمانند و منافعى 
ببرند در اين صورت مى توان داشته هاى موجود 
را يا تخريب كــرد و يا حذف كرد تا در نهايت 
به گزينه اى رسيد كه ريســك كمترى دارد! 
اصلاح طلبان يكبار براى پيروزى با ريســك كم 
در سال 92 گزينه اصلى خود را كنار گذاشتند 
و از روحانى حمايت كردند هرچند كه انتخابات 
را بردند اما اعتبار خود را باختند! اى بسا اگر در 
آن سال انتخابات را باخته بودند امروز شرايط 

بهترى داشتند!

سخنگوى كارگزاران گفته محسن هاشمى و اسحاق جهانگيرى حضور در 1400 را رده كرده اند
گويى با حذف گزينه هاى موجود كارگزاران به دنبال رسيدن به «اصلح موجودين» است

مهندسى معكوس براى رسيدن به لاريجانى؟

سيدمحمود ميرلوحى، فعال سياسى اصلاح طلب:
بعضی ها فکر می کنند که همه دنیا دیو هستند

ناصر ايمانى، فعال سياسى اصولگرا:
اصلاح طلبان تکلیف خود را با حکومت روشن کنند


